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Ú V O D N Í  S L O V O  A  I N F O R M A C E  Z  R A D N I C E

Milí sousedé,
pomalu, ale jistě se nám blíží jaro. To naše letošní bude  
mj. ve znamení realizace poslední etapy průtahu Železnou 
Rudou. Začne se 2. dubna. Naváže se na minulou etapu a bude 
se postupně pokračovat kolem městského úřadu a následně 
okolo kostela až k železničnímu přejezdu. Vše by mělo být hotovo  
do konce července. Velmi nás těší mimořádně pozitivní odezva 
na předchozí, již zrealizované etapy. Zatímco nový povrch silnice 
ocení hlavně projíždějící řidiči, nové a široké chodníky, kvalitní 
osvětlení a přechody pro chodce jsou klíčové pro kvalitu života 
a bezpečí pěších. Nelze zapomínat ani na rekonstrukci sítí  
pod povrchem. Všichni už se těšíme, až bude hotovo v celém úseku. 
Jde opět o zásadní investici státu prostřednictvím Ředitelství 
silnic a dálnic, naše město se podílí investicemi doprovodnými. 
Nyní jsou v přípravě objízdné trasy v době výstavby. O detailech, 
dopravních omezeních, objížďkách apod. vás pochopitelně 
budeme včas a podrobně informovat všemi kanály.

V blízké době chystáme rovněž vlastní investice, konkrétně  
stavbu parku mezi ulicemi Šumavská a Adolfa Kašpara  
za necelých 3,5 milionu korun bez DPH a opravu Belvederské  
ulice a za zhruba 615 tisíc korun bez DPH. Těší nás, že na obě 
tyto akce se nám podařilo získat významnou finanční dotaci. 
Realizovat se bude také oprava místní komunikace v Hojsově 
Stráži od Röselů k Zámečku s plochou na hojsoveckou pouť. 
V plánu jsou pochopitelně i průběžné opravy řady dalších 
komunikací a ulic. Město také úspěšně dokončilo letité jednání  
s Úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových  
a koupilo od státu strategické pozemky ve Ski areálu Špičák.  
Jedná se o více než 2 tisíce metrů čtverečních, za které Železná 
Ruda státu na základě znaleckého posudku zaplatí lehce přes  
milion korun. Následně budou zahrnuty do nové nájemní smlouvy 
mezi městem a provozovatelem lyžařského areálu, na které  
již pracujeme.

I přes složitou ekonomickou situaci, kdy kvůli změně 
rozpočtového určení daní přijde naše město o významnou 
část příjmů, neustupujeme vedle potřebných investic ani 
od podpory spolkové činnosti a sousedských aktivit, které 
považujeme za klíčové pro udržení ducha města coby místa, 
kam se nejezdí pouze na víkend či rekreaci, ale trvale zde žijí  
a bydlí místní lidé. Na posledním jednání schválilo Zastupitelstvo 
města Železná Ruda dotace na letošní rok pro zhruba tři desítky 
spolků. Na podporu se můžou těšit například Železnorudští  
i Hojsovečtí dobrovolní hasiči, Železnorudský smíšený sbor 
či ochotnický divadelní soubor, Společnost Hojsova Stráž,  
Myslivecký spolek Železná Ruda, mnoho sportovních klubů,  
naši senioři a řada dalších.

Jak si umíme tradice a sousedské aktivity užít, ukázaly oba 
Masopusty. Jak na Hojsovce, tak o týden později na Rudě 
se všichni, malí i velcí účastníci královsky bavili. Velké díky 

Průtah městem přináší Železnorudsku výrazné zvýšení kvality života i bezpečí.

S výstavbou parku proběhne i rekonstrukce parkovacích 
míst, která jsou v dnešní době nevyhovující.
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patří tradičně všem obětavým organizátorům. Šlo opět  
o nezapomenutelné akce, na které se bude dlouho vzpomínat.
Jak určitě víte, Železná Ruda je dlouhodobě úspěšná v soutěži  
My už třídit umíme. Naše poloha na hranicích s Německem  
a zároveň v národním parku je současně specifická i v dalších 
oblastech nakládání s odpady. Uvědomujeme si, že problematiku 
odpadového hospodářství čeká v nejbližších letech řada  
zásadních změn, na které je třeba se co nejlépe připravit. 
I proto jsme velice uvítali možnost se o naše zkušenosti  
v této oblasti podělit v Poslanecké sněmovně na konferenci 
týkající se plánovaného zálohování PET lahví a plechovek.

Pokud chcete být aktuálně informováni, 
sledujte oficiální facebookové stránky města 
(www.facebook.com/mestoZeleznaRuda). 

Zároveň prosím pamatujte, že v případě potřeby se na nás 
můžete kdykoli obrátit na e-mail:

starosta@zeleznaruda.cz 
nebo mistostarosta@zeleznaruda.cz, 

nebo na telefony: 724 181 624 a 734 269 989. 

Jsme zde i nadále pro Vás. 
S úctou a přáním všeho dobrého, 

Filip Smola, starosta města, 
Petr Najman a Filip Brož, místostarostové

Oba letošní Masopusty se mimořádně vydařily.

V odpadovém hospodářství nás čeká ještě spousta práce.
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Kompletní usnesení včetně všech hlasování je na www.zelezna-ruda.cz.

Přítomni: pp. Smola, Sekyra, Částka, Drahorád, Faitová, Grund,  
   Škývara, Zelenka, Kříž, Brož
Nepřítomni: -
Omluveni: pp. Horek, Mareš, Najman

7/300 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro ABC Team Železná Ruda, z. s. 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle 
smlouvy finanční dotaci ve výši 29 085.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/302 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro TATRAN Železná Ruda, o. s. 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle 
smlouvy finanční dotaci ve výši 19 390.- Kč.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Částka

7/304 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro FJ SRK Železná Ruda, o. s.  
a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle 
smlouvy finanční dotaci ve výši 49 860.- Kč.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Brož

7/306 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Ski klub Železná Ruda a pověřuje 
starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle smlouvy 
finanční dotaci ve výši 37 395.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/308 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro AKR Železná Ruda (Plzeňský kraj 
– atletický svaz) a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň 
schvaluje dle smlouvy finanční dotaci ve výši 62 325.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/310 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Centrum volného času Železná 
Ruda, o. s. a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň 
schvaluje dle smlouvy finanční dotaci ve výši 20 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/312 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Ochotnický spolek Železná Ruda, 
o. s. a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje 
dle smlouvy finanční dotaci ve výši 20 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/314 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Osadní výbor Hojsova Stráž  
a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle 
smlouvy finanční dotaci ve výši 5 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/316 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Spolek rodičů, dětí a přátel školy 
při ZŠ v Železné Rudě a pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
Zároveň schvaluje dle smlouvy finanční dotaci ve výši 30 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/318 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Myslivecký spolek Železná Ruda 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle 
smlouvy finanční dotaci ve výši 45 000.- Kč.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Zelenka

Výběr z usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva 
města Železná Ruda 21. 2. 2024

7/320 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Železnorudský klub a pověřuje 
starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle smlouvy 
finanční dotaci ve výši 20 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/322 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Železnorudský smíšený sbor 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle 
smlouvy finanční dotaci ve výši 65 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/324 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Základní kynologickou organizaci 
Železná Ruda a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň 
schvaluje dle smlouvy finanční dotaci ve výši 30 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/326 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu o 
poskytnutí účelové dotace pro Sbor dobrovolných hasičů Železná 
Ruda a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje 
dle smlouvy finanční dotaci ve výši 50 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/328 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Sbor dobrovolných hasičů 
Hojsova Stráž a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň 
schvaluje dle smlouvy finanční dotaci ve výši 35 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/330 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Společnost Hojsova Stráž  
na činnost ve výši 25 000.- Kč a na opravu kaple na Prenetu ve výši  
65 000.- Kč, celkem ve výši 90 000.- Kč a pověřuje starostu 
podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle smlouvy finanční dotaci 
ve výši 90 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/332 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Železnorudskou sekeru,  
z. s. a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje  
dle smlouvy finanční dotaci ve výši 15 000.- Kč.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Škývara
7/334 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Svaz zdravotně postižených 
Šumava a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje 
dle smlouvy finanční dotaci ve výši 60 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/336 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace Oblastní charitě Sušice na zajišťování 
sociální služby mezi městem Železná Ruda a Oblastní charitou 
Sušice a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje 
dle smlouvy finanční dotaci ve výši 100 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/338 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Železnorudský folklorní soubor 
Hořec a Hořeček z. s. a pověřuje starostu podpisem smlouvy. 
Zároveň schvaluje dle smlouvy finanční dotaci ve výši 40 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/340 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro kulturní sdružení Přes hranici  
z. s. a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle 
smlouvy finanční dotaci ve výši 25 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
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7/342 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Šance pro kočku, z. s. a pověřuje 
starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle smlouvy 
finanční dotaci ve výši 15 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/344 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu  
o poskytnutí účelové dotace pro Jana Lehkého a pověřuje starostu 
podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle smlouvy finanční dotaci 
ve výši 20 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/346 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Šimona Lehkého a pověřuje 
starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle smlouvy 
finanční dotaci ve výši 20 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/348 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro Lucii Schejbalovou a pověřuje 
starostu podpisem smlouvy. Zároveň schvaluje dle smlouvy 
finanční dotaci ve výši 15 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/350 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje Smlouvu 
o poskytnutí účelové dotace pro SK Sokol Špičák z. s. – oddíl 
volejbalu a pověřuje starostu podpisem smlouvy. Zároveň 
schvaluje dle smlouvy finanční dotaci ve výši 2 000.- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/351 - Zastupitelstvo města Železná Ruda pověřuje starostu 
Ing. Filipa Smolu podpisem Smlouvy o dílo s nejvýhodnějším 
uchazečem zakázky malého rozsahu na stavební práce „SO 01 – 
Oprava MK Belvederská“, a to se společností FINAL KOM s.r.o., … 
(cena 615 000,- Kč bez DPH).
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/352 - Zastupitelstvo města Železná Ruda pověřuje starostu 
Ing. Filipa Smolu podpisem Smlouvy o dílo s nejvýhodnějším 
uchazečem zakázky malého rozsahu na stavební práce 
„Revitalizace parkové plochy Šumavská/Adolfa Kašpara Železná 
Ruda“, a to se společností Šumavské zahrady s. r. o., … (cena  
3 443 316,50 Kč bez DPH).
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/353 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje nákup 
pozemků p. č. 467, 476/6, 476/24, 476/26, 476/27 a 476/28 
v k. ú. Špičák o celkové výměře 2.031 m2 za cenu stanovenou 
Znaleckým posudkem, tedy 1 061 630,- Kč.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/354 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje bezúplatný 
převod technické a dopravní infrastruktury v obytné zóně  
Pod Sirotkem včetně dotčených pozemků ve prospěch města 
Železná Ruda.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/355 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje prodej 
pozemku p. č. 450/19 v k. ú. Železná Ruda o výměře 86 m2  
ve prospěch pana Vladana Vrby, … za cenu 220,- Kč/m2.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/356 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje prodej 
pozemku p. č. 134/2 v k. ú. Špičák o výměře 235 m2 ve prospěch 
paní Marie Holé, … za cenu 220,- Kč/m2.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/357 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje prodej 
pozemku p. č. 1417/2 v k. ú. Špičák o výměře 115 m2 ve prospěch 
paní Jiřiny Zelenkové, … za cenu 220,- Kč/m2.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Zelenka

7/358 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku ze 
stavební uzávěry na stavbu: „Modernizace autokempu Železná 
Ruda – III. etapa (Chata „G“)“ na pozemku p. č. 386/28 v k. ú. 
Železná Ruda. Žadatel: Benoco s. r. o., …
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/359 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku  
ze stavební uzávěry na stavbu: „Vysílač VODAFONE“ na pozemku  
p. č. 1173/1 v k. ú. Hojsova Stráž. Žadatel: Vantage Tower s. r. o., …
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Kříž
7/360 - Zastupitelstvo města Železná Ruda neschvaluje výjimku 
ze stavební uzávěry na stavbu: „Rodinný dům“ na pozemku p. č. 
1/21 v k. ú. Alžbětín. Žadatel: Jiří Beran,… Z důvodu, že předložený 
záměr je v nesouladu s regulativy nového ÚP.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Kříž
7/361 - Zastupitelstvo města Železná Ruda neschvaluje 
výjimku ze stavební uzávěry na stavbu: „Rodinný dům“ (zázemí  
pro hospodářství chovatele – Farma Samoty) na pozemcích  
p. č. 413/113, 413/115, 609/5 v k. ú. Železná Ruda. Žadatel:  
Bc. Pavel Kusch, … Z důvodu, že předložený záměr je v nesouladu 
s regulativy nového ÚP.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Kříž

7/362 - Zastupitelstvo města Železná Ruda neschvaluje výjimku 
ze stavební uzávěry na stavbu: „Novostavba rodinného domu“ 
na pozemku p. č. 412/24 v k. ú. Železná Ruda. Žadatelé: Pavel 
Křen, … Z důvodu, že předložený záměr je v nesouladu s regulativy 
nového ÚP.
Pro: 8 Proti: - Zdržel se: pp. Drahorád, Kříž
7/363 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku ze 
stavební uzávěry na stavbu: „Novostavba objektu pro rodinnou 
rekreaci“ na pozemcích p. č. 640/4, 640/9 v k. ú. Hojsova Stráž 
(upravený záměr dle regulativů). Žadatel: Marek Bendl, …
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Brož
7/364 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku ze 
stavební uzávěry na stavbu: „PROJEKT SLUŽEBNÍCH NÁJEMNÍCH 
BYTŮ, ŽELEZNÁ RUDA“ na pozemcích p. č. 24/11, st. 60  
v k. ú. Debrník u Železné Rudy (zmenšené o 1 patro). Žadatel: 
DEB-real s. r. o., …
Pro: 7 Proti: - Zdržel se: pp. Faitová, Drahorád, Kříž
7/365 - Zastupitelstvo města Železná Ruda neschvaluje výjimku 
ze stavební uzávěry na stavbu: „RD Hojsova Stráž“ na pozemku  
p. č. 1039/6 v k. ú. Hojsova Stráž. Žadatelé: Antonín Kašpar, …  
a Jana Kašparová, …
Pro: 7 Proti: pp. Faitová, Drahorád Zdržel se: p. Kříž
7/366 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku 
ze stavební uzávěry na stavbu: „Novostavba rodinného domu 
– Samoty – Železná Ruda“ (změna stavby před dokončením 
– změna z RD ŽR čp. 424 na BD o 9 bytech) na pozemcích p. č. 
416/7, 416/24, st. 650 v k. ú. Železná Ruda. Žadatelé: Jan Baxa, 
…; Barbora Brožová, …; JUDr. Marek Görges, …; Mgr. … a Jindřich 
Mužík, ….
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Kříž
7/367 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku 
ze stavební uzávěry na stavbu: „Novostavba rodinného domu“  
na pozemku p. č. 1270/71 v k. ú. Hojsova Stráž. Žadatelé: Roman 
a Ing. Lenka Vaníčkovi, ….
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Drahorád
7/368 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje výjimku ze 
stavební uzávěry na stavbu: „Stavební úpravy, přístavba, nástavba 
stávající lyžárny“ na pozemcích p. č. 1203/2, st. 292 v k. ú. Hojsova 
Stráž. Žadatel: Lyžařský klub Škoda Plzeň z. s., …
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
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ROZHOVOR

Ferenc Róth je známý hlavně návštěvníkům fotbalových zápasů 
místního fotbalového klubu FJ SRK Železná Ruda. Pro nás  
nezvyklé jméno Ferenc, nebo zkratka Fery, zní při každém 
utkání. Nyní vám s tímto hráčem, který pochází z Maďarska, 
hrál několik sezón v nejvyšší maďarské a české fotbalové lize, 
přinášíme rozhovor.

FB: Ahoj Ferenci, mohl by ses čtenářům trošku představit? 
Odkud jsi, kde jsi začal svou fotbalovou kariéru?
FR: Ahoj, narodil jsem se v maďarském Székesfehérváru, kde 
jsem vyrostl, chodil do školy a začal s fotbalem. Můj první „velký“ 
fotbalový klub byl FC Videoton (dnešní MOL Vidi FC). Vybrali si mě, 
když mi bylo 10 let. Prošel jsem mládežnickými kategoriemi až do 
mužů. Potom jsem postupně hrál 1. ligu za Zalaegerszg, kde jsme 

tenkrát vyhráli ligu, Újpest, FC Videoton a nakonec LombárdPápa. 
Maďarsku 1 lize jsem odehrál 215 zápasů a dal jsem 33 golů. 
FB: V Maďarsku jsi hrál 7 sezón v Nemzetibajnokság I (pozn. 
red.: v nejvyšší maďarské lize). Jak ses dostal do české 
ligy – 1. FC Slovácko v roce 2005? Bylo to tak, jak se říká  
„za vším hledej ženu“, tedy přivedla tě do Čech tvá žena Anna? 
Nebo si tě vybral tým a vy jste se poznali až když jsi zde hrál?
FR: Nene, do české ligy si mě vybralo Slovácko, kde jsem strávil 
dvě sezóny, potom jsem přestoupil do FC Viktoria Plzeň, kam 
si mě vybral Standa Levý, tady jsem si teda už manželku našel, 
pracovala na stadionu. Poté jsme se už spolu stěhovali do Prahy, 
kde si mne vyhlédl Pavel Hoftych v Bohemians 1905.
FB: Jak se ti v Čechách začínalo? Jak jsi ve Slovácku mluvil  
s trenérem, Anglicky? Teď mluvíš česky velmi dobře, takže jsi se 
začal hned učit?
FR: No, nebylo to vůbec lehké, česky jsem neuměl ani koukat. Měl 
jsem štěstí, protože na Slovácku trénoval trenér Lászlo Molnár, 
který uměl maďarsky i kamarád Thomas Sowunmi, který uměl 
anglicky, tak spoustu věcí přeložil. Nebavilo mě ale být pořád 
doma, kluci se snažili, ať s nimi jdu alespoň na kafe. Tak jsem 
si koupil slovník a za pomoci Milana Petrželi se alespoň naučil 
základy.
FB: Z 1. FC Slovácko jsi přestoupil do FC Viktoria Plzeň a poté jsi 
hrál dvě sezóny v Bohemians 1905. Kde se ti z těchto klubů hrálo 
nejlépe? Nebo, na kterou štaci vzpomínáš nejraději?
FR: V každém klubu bylo něco. Díky Slovácku jsem se dostal  
do Česka, ve Viktorce jsem si našel ženu a v Bohemce byli super 
fanoušci. Nejlépe jsem se cítil právě asi tam. Narvaný stadion, 
atmosféra i když jsme hráli druhou ligu. Doteď vzpomínám na 
výhru v Jihlavě a postup do první ligy.
FB: Co považuješ za svůj největší fotbalový úspěch? Byl to rok 
2009, kdy jste vybojovali postup s Bohemkou do 1. ligy? Nebo 
ještě v Maďarsku, když jsi hrál v Zalaegerszegi TE a v roce 2002 
jste získali titul? Nebo něco méně známého?
FR: Oboje, ale možná víc titul v Zalaegerszégu. Ale hrál jsem proti 
Ferencváros a dal jsem hattrick a potom jsem se dostal do Česka. 
Za maďarskou reprezentaci jsem hrál od 15 do 21 let, tak to také 
považuji za svůj úspěch, i když do áčka jsem se už potom nedostal.
FB: Tak a jak ses dostal k nám na Rudu? Bydlíš ve Zruči u Plzně. 
Co tě vedlo k tomu, že hraješ tady?
FR: Na Rudu jsme začali jezdit, když byly holky malé. Nejdřív  
do penzionů, potom nás zaujal jeden byt na Špičáku, a tak se stal 

autor: Filip Brož

7/369 - Zastupitelstvo města Železná Ruda odkládá do doby 
projednání nového územního plánu žádost o změnu územního 
plánu (zařazení do plánované změny č. 1 nového územního 
plánu) na pozemku p. č. 1165/1 v k. ú. Hojsova Stráž pro výstavbu 
malého rekreačního objektu (nově plocha „SV – Smíšená obytná 
venkovská“). Žadatelé: Ondřej a Šárka Königovi,
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/370 - Zastupitelstvo města Železná Ruda odkládá do doby 
projednání nového územního plánu žádost o změnu územního 
plánu (zařazení do plánované změny č. 1 nového územního 
plánu) na pozemku p. č. 264/2 v k. ú. Hojsova Stráž pro výstavbu 
menšího rekreačního objektu (nově plocha „SV – Smíšená obytná 
venkovská“). Žadatelka: Mgr. Martina Voráčková, …
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -

7/375 - Zastupitelstvo města Železná Ruda bere na vědomí zápis  
z Osadního výboru Hojsova Stráž ze dne 16. 02. 2024

7/376 - Zastupitelstvo města Železná Ruda schvaluje novou členku 
Osadního výboru Hojsova Stráž paní Dagmar Tobrmanovou místo 
paní Ivy Kohoutové, která změnila trvalý pobyt.
Pro: 10 Proti: - Zdržel se: -
7/377 - Zastupitelstvo města Železná Ruda volí předsedu 
Osadního výboru Hojsova Stráž pana Ing. Milana Kříže.
Pro: 9 Proti: - Zdržel se: p. Kříž
7/378 - Zastupitelstvo města Železná Ruda bere na vědomí zápis 
z Osadního výboru Špičák ze dne 16. 02. 2024.

7/379 - Zastupitelstvo města Železná Ruda bere na vědomí zápis 
ze Zahraničního výboru města Železná Ruda ze dne 18. 01. 2024.

zápis provedla Anna Šebelíková,
pro Železnorudský zpravodaj Filip Brož



Železnorudský zpravodaj    3/2024                                     s trana 7

naším víkendovým domovem. No a právě při jedné procházce 
jsme zavítali na hřiště, kde se zrovna hrálo. Jediného, koho jsem 
trochu znal, byl David Holický a slovo dalo slovo a rozhodl jsem se, 
že před úplném ukončení kariéry dohraju tady.
FB: Nyní hraješ na hrotu. Byl jsi vždy a všude útočník?
FR: Ne celý život jsem hrál levého záložníka, až v nižších soutěžích 
a v přibývajícím věku hraju na hrotu. Už mi to moc neběhá, ale 
dokážu těžit ze zkušeností, a když ke mně ten míč dojde, umím 
ještě zaútočit.
FB: Co říkáš na místní klub? Jak se ti tu hraje?
FR: Já to tu mám strašně rád! Jsou tu strašně fajn lidi,  
s některými se stýkáme i mimo fotbal. Je vidět, jak tu lidé fotbalem 
žijí a snaží se, aby klub šel dopředu. Podařilo se sehnat i nějaké 
sponzory, díky kterým jde také klub nahoru.
FB: Přibývající roky člověk nezastaví, ale přece jen jsi nejlepší 
střelec týmu a jeden z nejužitečnějších hráčů… Můžeme počítat 
s tím, že tě zde fanoušci uvidí hrát ještě několik let?
FR: Je mi 45 let, těžko říct, co bude za rok. Moje hlava by hrála  
do 100, ale když po každém zápase nemohu chodit, tak mám 
doma průserJ. Takže nemohu nic slíbit, ale dokud to půjde, hrát 
budu.
FB: A teď opustíme fotbal… Děláš ještě nějaké jiné sporty?
FR: No po zápasech moc jinak nesportuju, to se léčím  
na další týden (smích). Ale jinak jezdíme na kole, lyžujeme, 
hrajeme volejbal. Vše ale jen rekreačně a pro zábavu.
FB: Co česká kuchyně? Chutná ti? Máš raději „knedlo, vepřo, 
zelo“, svíčkovou, nebo guláš?
FR: Mně chutná vše, jen bez knedlíků. Ty já nemusím. Nikdo 
nechápe, že kachnu se zelím jím s hranolky.
FB: Co tě zaujalo na Železnorudsku, že jste si tu pořídili byt?
FR: Jak jsem již říkal, začali jsme sem jezdit, když byly holky malé.  
Žena to tu samozřejmě jako plzeňská znala od mala. Prostě  

to tu máme rádi, jen ten sníh letos nás zklamal, ale mi si vždycky 
najdeme, co dělat.
FB: Jak to tady hodnotí tvoje žena Anna a dcery?
FR: Všechny jsou tu rády, mají tady kamarádky. Uvidíme ale, kdy 
s námi holky přestanou jezdit, Adél hraje volejbal, tak už hodně 
víkendů vynechává.
FB: Už jsi zde zažil několik letních i zimních sezón. Máš raději 
léto nebo zimu?
FR: Oboje, ale musí být počasí. V zimě sníh, v létě sluníčko.
FB: Už jsi stihl prozkoumat turistické cíle a zajímavosti v okolí? 
Máš, nebo máte zde nějaké oblíbené místo?
FR: Dokud jsem tu nehrál fotbal, tak jsme prozkoumávali víc. Ne, 
chodíme na túry, alespoň těch 10-15 km musíme dát. Vždycky 
si uděláme nějaký okruh, ať už přes Hofmanky, Belveder nebo 
Alžbětín. V létě třeba i dál na Můstek, Javor nebo Falkenstein. 
Všude je krásně, když ještě vyjde počasí.
FB: Díky za rozhovor a ať ti tedy zdraví slouží co nejdéle a diváci 
mohou obdivovat tvé fotbalové umění.

Ještě poznámka na závěr. Ferenc Róth je ve III. třídě, kterou 
Železná Ruda hraje, nejlepším střelcem soutěže se 30 vstřelenými 
góly během podzimních 13 zápasů a stojí za polovinou všech  
gólů, které Železná Ruda vsítila. V pořadí druhý střelec soutěže  
jich s velkým odstupem dal 16. Tímto vás rovnou zveme na 
jarní část sezóny, která začne derby v nedalekých Hartmanicích  
v sobotu 23. 3. 2024 od 12.00 hodin. První domácí utkání  
odehrajeme o týden později – v sobotu 30. 3. 2024  
od 16:00 hodin s Buděticemi.

S Ferencem Róthem si povídal Filip Brož

SPORT

FOTBAL – FJ SRK Železná Ruda - muži
Končí nám zimní přestávka a pomalu se chystáme na jarní část. 
Je nám jasné, že udržet podzimní tempo a vítěznou vlnu bude 
náročné. Každý soupeř nás bude o to víc chtít porazit a získat 
náš skalp. Budeme proto rádi, když nás budete na zápasy chodit 
podporovat, fandit a budete naším dvanáctým hráčem. Předem 
díky a těšíme se na viděnou.

Sobota 23. 3. 2024  12:00

TJ Sokol Hartmanice – FJ SRK Železná Ruda

Sobota 30. 3. 2024  16:00

FJ SRK Železná Ruda – FK Budětice

Neděle 7. 4. 2024  15:00

TJ Veřechov – FJ SRK Železná Ruda

Sobota 13. 4. 2024  16:30

FJ SRK Železná Ruda – FK Dukla Janovice B

Filip Brož,
místopředseda FJ SRK Železná Ruda
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V minulém vydání jsme se věnovali především nejmladším 
lyžařům a slíbili jsme v dalším vydání informovat naše čtenáře 
o největších úspěších od kategorie žáků po dospělé. Začněme 
těmi nejúspěšnějšími, kteří své největší výsledky dosáhli  
na mezinárodních závodech. Nejvýš postavenou šumavskou 
závodnicí sezóny byla Tereza Nová z SC Černý, původně  
ze Slj. Plzeň, která se po vážném zranění opět dostala do ženské 
reprezentace ČR. Absolvovala několik přetěžkých závodů 
světového poháru ve sjezdu a SG, kde bylo úspěchem i jakékoliv 
dojetí do cíle. Největšího úspěchu se dočkala v podobě sedmého 
místa ve sjezdu Evropském poháru. Možná největší nadějí  
v historii šumavského lyžování je již 5. rok David Janda z SA 
Špičák, který loni dosáhl titulu mistra republiky v obřím slalomu, 
druhý v republice skončil v super G, vyhrál celkové hodnocení 
v Českém poháru žactva a nejhodnotnějších výsledků dosáhl 
jako reprezentant ČR na závodech evropského žákovského 
seriálu. V Andoře dosáhl druhého a čtvrtého místa a italském 
Abetone byl dvakrát osmý v konkurenci nejlepších žáků Evropy. 
Od října minulého roku přešel do kategorii juniorů, což tradičně 
pro ty nejmladší znamená velké problémy. U Davida Jandy 
tato tradice neplatí. Od října minulého roku absolvoval již  
25 mezinárodních závodů FIS vesměs s výbornými výsledky. 
Ty úplně nejhodnotnějších odjel na prosincovém mistrovství 
v italském Suldenu, kde dosáhl 3. a 10. místa ve slalomu  
v kategorii mladších juniorů z celé Evropy a v obou závodech  
to bylo nejlepší umístění z českých reprezentantů. Na Univerziádě 
v polském Suche zvítězil, v letošních mezinárodních závodech  
FIS v Peci a Karolince získal v kategorii ml. juniorů 3x prvé místo 
a jednou druhé místo!!! Druhou nejlepší šumavskou závodnicí 
ve FIS závodech byla Karolina Nováčková ze Slj. Plzeň, která  
po absolvování dvaceti závodů dosáhla nejlepších výsledů 1., 2. 
a 6. místo. Výborných výsledků dosáhla v kategorii ml. juniorek 
Tereza Eismanová ze Slj. Plzeň, která nejlepších výsledků 
dosáhla v podobě dvou druhých, jednoho třetího a jednoho 
4. místa. Celkem absolvovala 22 FIS závodů. V této kategorii 
byla dále úspěšná Adéla Hrbáčková z Arniky Plzeň se 17 závody  
s nejlepšími výsledky 3. a 4. místo. Z dospělých v letošní sezoně 
reprezentoval Šumavu ve FIS závodech pouze jediný závodník 
Adam Linhart ze Slj. Plzeň, a to na sedmi závodech. Nejlepším jeho 

výsledkem bylo 10. místo v SG ve Špindlu, které bylo současně 
páté z českých závodníků. Je potěšitelné, že výše uvedeným 
borcům vyrůstají nadějní následovníci. Ti jsou odkázáni získávat 
potřebné body v republikových závodech RKZ a ÚKZ. Pro ty, 
kteří uvažují dostat se do špičky to znamenalo mnohonásobné 
cestování po celé republice. V kategorii mladších žaček byla  
v tomto směru nejúspěšnější Lucka Schejbalová z Sk Železná  
Ruda s 8 závody, s nejlepšími výsledky 2x 1., 2x 4. a výborná 
umístění na RKZ. Dále Adéla Petlachová ze So Špičák s 14 
závody nejlepšími výsledky 2, 4., Lenka Vallišová z So Špičák  
se 14 závody, 3x 3. Anička Lukavská z SA Špičák 12 závodů, 1x 2.,  
Alžběta Dlouhá s 12 závody, 1x 2. Pouze 2 závody ÚKZ odjela  
Zorka Částková z ABC Železná Ruda, zato získala 1x 1. místo.  
a Veronika Marešová ze So Špičák 9. V kategorii ml. žáků Lukáš 
Urbánek z SA Špičák 12 závodů, nejlepší výsledky 2x 4. 1x 5., Benjamin 
Leba 12 závodů, nejlepší 1., 6., Mikuláš Čihák So Špičák 11 závodů, 
2x 6., Richard Malán z Arniky 3 závody, 2., Karel Vomela So Špičák 
3 závody, 5. Ve starších žačkách dominovala Veronika Šimáková  
ze Slj. Plzeň, která absolvovala 14 závodů se dvěma vítězstvími 
a jedním druhým místem. Úspěšná byla i Agáta Částková,  
z ABC Železná Ruda ze tří závodů získala 2 třetí a jedno 4. místo.  
Ve starších žácích absolvoval 14 závodů Matyáš Hrbáček  
z Arniky Plzeň, nejlepší místa 2x 1., 1x, 2, 4., Vítek Dlouhý  
z SA Špičák 15 závodů, 1., 2. 5., Jan Urbánek SA Špičák  
12 závodů, 1., 2., 4., Jakub Opluštil SA 7 závodů, 3., 8. Marek 
Homola 3 závody, 4., 10. V juniorech odjeli dva závody VZ  
v Mitterdorfu Kristina Lebová ze So Špičák a Honza Schejbal  
z Sk Železná Ruda, oba vítězně! Honza se zúčastnil dvou těžkých 
FIS závodů na Mísečkách a v obou skončil kolem padesátky  
ze 120 startujících. Krajskými přeborníky v obřím slalomu  
pro rok 2024 se stali v kategorii ml. žáků Zora Částková ABC ŽR, 
Drnec Matouš SA Špičák, starší žák Matěj Hrbáček Arnika Plzeň, 
ml. junioři Tereza Eismanová Slj. Plzeň a David Maxa SA Špičák, 
juniorky Nicol Zemanová SA Špičák, v mužích Václav Kulich  
SA Špičák a Kateřina Hlaváčková So Špičák. Jako obvykle končím 
článek gratulací všem závodníkům, jejich rodičům, trenérům, 
pořadatelům závodů a areálům, které podporují závodní lyžování. 
Letošní podivná zima dala všem pořádně zabrat.

Jarda Frič

Šumavští sjezdaři opět úspěšní na republikové  
a někteří i na mezinárodní úrovni
Vzpomínka na první závod veřejný závod v OSL na Špičáku. Vítězkou kategorie 
starších žaček se stala Agáta Částková z ABC ŽR, vpravo od ní Michaela Nosková 
z Sk MoNo, dále doleva Rosálie Garbová ABC, Ema Matějíčková z Sk Špičák, 
Hartmanová Sk Chlum a Keprtová Slavia Praha.
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Ukliďme 

ŽELEZNORUDSKO 

6. - 7. dubna 2024 
AKCE PROBÍHÁ INDIVIDUÁLNĚ 

Pytle a rukavice lze vyzvednout od 1. dubna 
 

- v budově ITC Železná Ruda denně od 8:00 do 17:30 
- v obchodě Stará pošta Hojsova Stráž  

itc@zeleznaruda.cz 

  602 646 780 
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DORAZILO DO REDAKCE

Úvodem trochu historie

Vše započalo dne 30. 12. v roce 2011, kdy občanské sdružení 
Otevřená Šumava z. s. obnovilo po 100 letech první veřejný závod  
ve sjezdu na lyžích Sjezd šusem z hřbetu Pancíře. Je to až 
neuvěřitelné, že právě zde na katastrálním území Špičák, se podle 
dochovaných propozic, jel 2. 2. 1911 první závod v prostém sjezdu, 
tedy rovnou dolů bez zatáčení a se zákazem brždění holí. Měřen 
a hodnocen byl jen dosažený čas bez stylu. Ale proč ne. Vždyť 
náš rodák z Českých zemí Rakouska Uherska Matouš Žďárský 
uspořádal první závod ve slalomu na světě dne 19. 3. 1905  
v rakouském Lilienfeldu. A dodnes každoročně pořádá spolek 
Nostalgie Skigruppe na jeho počest slalom na hoře Muckenkogel, 
kde Ždárský postavil v roce 1905 trať slalomu na krkolomném 
terénu se svažitostí 36-40 stupňů s třiceti pěti brankami. Bylo  
mu tehdy 50 let.

Nebyli jsme sami a ani první, kteří v Českých zemích prožívali  
v devadesátých letech potřebu nápravy zchromlého alpského 
sportu a degradovaného vztahu k horám s umělým sněhem,  
rolbami a lanovkami. Také lyžníci z v beskydských Mostech 
u Jablůnkova se už dvacet let věnují renesanci lyžování  
na historických jasankách nazvaných Kozlovky. Naučili se  
je vyrábět, tak jako parta kamarádů z Orlických hor okolo 
Richarda Hajzlera, který řemeslně zvládá Hajzlerky. Na Šumavě 
se bohužel repliky historických lyží nevyrábí, ale máme v historii 
českého lyžování prvního výrobce domácích lyží norského typu  
z roku 1892 Karla Palečka ze Zvonkové. Postavili jsme mu sochu 
na Pancíři, kde startujeme závod ve sjezdu šusem.

Musím úvodem zmínit jedno, pravděpodobně jedinečné prvenství 
v závodech na historických lyžích, a to Sjezd z šumavského 
Špičáku. Zde je Šance nejprudší sjezdovka v Čechách, kde býval 
za první republiky skokanský můstek, na které má dodnes 
rekord 44 m z roku 1930 norský skokan a sjezdař legendární 
mistr světa Sigmund Ruud. Svah je tak prudký, že na něm 
můžete lyžovat i v létě. Nikoli po umělém sněhu, ale po borůvčí  
a trávě. A tak 15. září v roce 1985 uspořádal lyžařský oddíl 
Sokol Špičák závod ve sjezdu na dopadovém bubnu bývalého 
můstku v nově objevené disciplíně adhezního lyžování. Pravidla 
byla jasná. Výstroj dřevěné lyže bez hran s vázáním typu  
Hutfeld-Bildstein. Rozhodovala vzdálenost ujetá do prvního pádu.

Celostní příprava na závod v Zell am See

Aby současný závodník na historických lyžích zvaných jasanky 
mohl zažít to, co dříve průkopníci lyžby, musí absolvovat 
dlouhodobou celostní přípravu, na domovském kopci. Lyžování 
na dřevěných prknech bez hran s řemínkovým vázáním a volnou 
patou je zcela odlišné nežli ježdění s dnešní běžnou výbavou. Jako 
by člověk začínal od počátku, kdysi dávno před sedmdesáti lety, 
když mě postavili rodiče na první lyžičky s volnou patou. Pořád se 
válíte a padáte na všechny strany, nežli si vaše rovnovážné ústrojí 
ve středoušní dutině zvykne na pohyb podobný letu ptáka.

Nejde ale jen o tělesné cvičení, kde krajina a její domorodí 
obyvatelé jsou kulisou pro fyskulturu. Je to renesance skutečného 
lyžování s přeměnou duše lyžníka. Jakýsi návrat do mentální 
krajiny průkopníků lyžby. Ale na Šumavě je to obtížně dosažitelné. 
Výstup na převážnou část hřebenových vrcholů a svahů, kde 

Pohrobci juránkovských průkopníků lyžby  
na 20. ročníku závodu Nostal Ski v Zell am See – část I.

se ještě vyskytuje při současné změně podnebí přírodní sníh, 
jsou totiž pro lyžníky zapovězené z důvodů rigorózní ochrany 
přírody. Také ti, co kráčejí po spádnici sjezdovek směrem 
k vrcholům jako je Velký Špičák, nejsou vítáni vlekaři.  
Horské chaty  na hřebenech Šumavy jsou zbořené z dob  
železné opony a vstup na jejich ruiny jako je Juránkova chata 
na vrcholu Svarohu (1333 m), jsou z české strany zakázané  
pod pokutou až 100 000 Kč.

Přípravu na samotný závod jsme tady musely absolvovat  
na německé části sousedící těsně s Národním parkem Šumava 
přesněji řečeno v Bavorském lese na hoře Velký Javor (1456 m)  
v katastru obce Bayerisch Eisenstein. Vystoupali jsme telemarským 
krokem s pomocí tuleních pásů na vrchol a spouštěli se  
po mírnějších variantách svahů, pokud možno v přírodním sněhu, 
na úpatí hory. Aby příprava na mezinárodní závod v Zell am See 
byla opravdu celostní, trénink končil ve srubu Arber – Hottn.  
Nejen, že zde docházelo k regeneraci našich sil a doplnění  
tekutin, ale zapojili jsme se do živé reprodukce bavorských 
lendlerů domácí hudbou, a dokonce přispěli i vlastní hrou  
na koncertní valchu.

Alexandr Václav Mazín,
alexvenca@seznam.cz

Pokračování v příštím čísle…
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Otevřený dopis
Špičák, 29. 1. 2024

Vážený pane prezidente,

děkujeme Vám za otevření diskuze o zrušení zákazu průchodu 
Luzenským údolím. Otevřená Šumava z. s. se aktivně snaží  
o znovuotevření této cesty a dalších oblastí Šumavy již řadu 
let. Argumentace správy NPŠ je vždy stejná a výsledek rovněž  
tj. zákaz vstupu.

Nechat zpracovat novou studii vlivu na životní prostředí  
a případné kompenzační opatření je zbytečné plýtvání penězi 
daňových poplatníků. Stačí zdravý selský rozum. Všechny 
dosavadní podobné studie (lávková cesta, lanovka Samoty, 
Smrčina, Juránkova chata atd.) dopadly vždy stejně tj. negativně. 
Tento výsledek je dán zejména výběrem posuzovatelů, a jejich 
vztahu ke správě NPŠ. Lze očekávat i stejné závěry v budoucnu.

Dosavadní výsledek správy území je, že Šumava je sežraná  
a zavřená. Důsledkem experimentu ponechat les kůrovci je 
jeho rozšíření do celé střední Evropy, kalamita a obrovské 
národohospodářské škody. Příklad je oblast Národní přírodní 
rezervace Černé a Čertovo jezero, kde stojí uschlé, napadené 
stromy, na které bezprostředně navazuje vykácený les.  
Zde, mimo rezervaci, Lesy ČR musí ze zákona zasahovat proti 
kůrovci, tj. kácet a odvézt.

Správa NPŠ se pomoci restrikci snaží uzavřít část přírody  
pro širší veřejnost. Přitom lze jen těžko pochopit, že o několik 
stovek metrů dále se mohou lidé pohybovat téměř bez omezeni. 
Od našich bavorských sousedu se můžeme jen poučit. Paradoxy 
na české straně Šumavy nelze přehlédnout. Na jedné straně se 
buduji velkokapacitní parkoviště, nabíjecí stanice na elektrokola 
a asfaltové cesty do jádrových území, na té druhé vidíme jen 
zákazy. Myslíme si, že problém je především v myšlence omezit 
sdíleni přírodního bohatství s dalšími generacemi. Stále věříme, 
že národní park najde řešení pro otevřeni cesty Luzenským údolím 
i dalších oblastí. Odlehlost těchto míst spolu s obtížným terénem 
zaručí, že nebudou nadužívána jako např. oblast pramenu Vltavy.

Otevření cesty Luzenským údolím na Modrý sloup a dalších 
zavřených míst Šumavy je určitě i politické rozhodnutí a toto 
rozhodnutí o osudu Šumavy a jejímu dalšímu směřování je  
ve vašich rukou.

Dovolujeme si Vám nabídnout i druhý názor oproti zastáncům 
zákazů vstupu a divočiny.

Otevřená Šumava z. s.
Špičák 187

340 04 Železná Ruda
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Tříkrálová sbírka 2024
609 755 Kč, tolik dobra, empatie a touhy pomáhat potřebným 
naplnilo letos kasičky našich koledníků. Opět jsme tak posunuli 
laťku výš a překonali loňský výsledek. Navíc se historicky 
koledovalo v nejvyšším počtu obcí a zapojil se rekordní  
počet dobrovolníků. Přímo v Železné Rudě se vykoledovalo 
17 524 Kč, děkujeme! Sbírku, která probíhá během prvních 
14 dní v roce, chystáme během celého roku. Její výsledek  
je ukázkou toho, že na Sušicku, Kašperskohorsku, Železnorudsku 
a Kolinecku nejsme lhostejní k potřebným a chceme pomáhat. 
Což je pro naši Charitu největší odměnou za to úsilí, které nás 
organizace Tříkrálové sbírky stojí. Závěrem nezbývá než poděkovat 
všem, kteří jste během letošního ročníku Tříkrálové sbírky přispěli, 
nebo se zapojili jako dobrovolníci. Děkujeme!

Lucie Mikulová,
PR pracovník (vztahy s veřejností)

Charita Sušice

Výzva
Pojďte s námi tvořit výstavu! Muzeum Šumavy Sušice připravuje 
výstavu k výročí 80. let od osvobození města a jeho okolí  
pro rok 2025.

Některé události by upadnout v zapomnění neměly. 
Osvobození Sušicka americkou armádou k nim bezesporu  
patří. Máte-li doma zajímavé předměty po amerických  
vojácích  z roku 1945 nebo věci, které se  k osvobození vztahují  
a rádi byste je zapůjčily  do výstavy, ozvěte se nám  
na jednu z následujících adres: l.militka@muzeumsumavy.cz; 
j.valdmanova@muzeumsumavy.cz

Jana Valdmanová, 
kurátorka sbírek

PŘÍSPĚVKY SPOLKŮ A ORGANIZACÍ

10 lekcí vždy v sobotu od 15 - 16:00h v areálu ZKO Železná Ruda
Maximální počet účastníků na 1 kurz je 10!!.

Cena kurzu: 1.700 Kč splatné na 1 lekci dne 13.4.2024 
Informace a přihlášky na tel. 607 810 762 – Renata Neumannová

Cílem kurzu je naučit pejska základním povelům, přivolání a socializace. 

Na každou lekci sebou oblíbené pamlsky, hračky, obojek (ne postroj), vodítko.
V případě, že si nejste jisti reakcí vašeho pejska na ostatní, tak i náhubek.
Na první lekci  nutno donést očkovací průkaz s platným očkováním
a dostavit se 15min před zahájením lekce (kvůli administrativě).

pro pejsky všech ras a věku
Zahájení 13.4.2024
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Na Špičáku zemřel Jan Prokop
V březnu r. 2024 tomu bude 110 let, co zemřel na Špičáku Otec Jan Prokop, rodák z Volyně. Pohřben byl se všemi poctami do rodinné  
hrobky na železnorudském hřbitově. Následující vzpomínka na Jana Prokopa je z pera, ve světě respektovaného chemika  
prof. dr. Bohuslava Braunera (1855-1935), který byl dlouhá léta jeho blízkým přítelem. Je o něm známo, že byl nejen vynikající vědec  
a dobrý lyžař, ale také zdatný cyklista, který přijel na „Prokopárnu“ z Prahy na kole. Následující nekrolog byl otištěn v Národních Listech 
dne 07.03.1914 a není jazykově upraven.

Ze Špičáku na Šumavě dochází truchlivá zpráva, že tam zemřel v úctihodném stáří 75 let český vlastenec, známý i oblíbený v širších 
kruzích české inteligence Otec Prokop.

Mnozí Pražané, Plzeňáci ale i Čechové z krajů jiných rádi zavítali v létě do útulné „Prokopárny“ a bydleli v nedaleké „ville“ nebo v 
hotelu zcela nově vystavěném a podnikali vycházky do šumavsých hvozdů, táhnoucích se od Špičáku na všechny strany. A což teprve 
nám říci o čistých radostech z krás zimní přírody v zasněžených lesích a stráních, které jsme na Špičáku a v jeho nevyrovnatelném okolí  
v posledních 15 letech užili my zimní sportsmani.

Často se mne tázali návštěvníci Špičáku, jak se asi stalo, že nám Otec Prokop učinil přístupným tento krásný, dříve neznámý koutek 
německého kraje v království českém, a to v zimě i v létě, přičemž jsme se tam vždy dobře měli? Musel přijíti muž neobyčejný, 
houževnatý cíle svého vědomý, který se nebál boje ani s přírodou, ani národním odpůrcem. Takovým byl Otec Prokop, rodák z Volyně, 
v onom koutku jihozápadních Čech, kde se rodí lidé s lebkou tvrdou, kteří se nebojí jíti ani do ohně za své přesvědčení.

Jan Neruda, který na počátku let osmdesátých minulého století trávil dvakráte léto na Špičáku, ocenil tyto vlastnosti pana Prokopa. 
Jemu imponovala i jeho velká, patriarchální postava s výraznou hlavou i jeho zdravý praktický názor světový. Jako dnes se pamatuji  
na jeho feuilleton, který o svém pobytu na Špičáku u Prokopa napsal Jan Neruda a ve kterém ponejprv mu dal jméno „Otec Prokop“, 
které bylo od této doby od nás všech s vděčností přijato.

Roku 1874 navštívil jsem s několika přáteli-studenty tuto část Šumavy: Černé Jezero s myslivnou jezerní, Jezerní stěnu, Scheiben  
(v Bavorsku), Javor a Eisenstein, ale o Špičáku nemluvil nikdo, ledaže se tam staví nová železnice a že se horou tou bude vrtati tunel.

O rok později začal starý pán Šebek tento tunel vrtati a jako hostinského pro kantýnu vybral si pana Prokopa, který byl dosud kupcem 
ve Volyni. Ještě předešlého tého dne bavil jsem se s Otcem Prokopem o starých časech a tu mi vyprávěl, jak měl na stravě a bytu 1 200 
dělníků a inženýrů, pro něž vystavil zvláštní domek, v němž i často pan Šebek bydlíval.

Když byla stavba tunelu skončena, odhodlal se Otec Prokop, že v této krásné a nyní dráhou mnohem snadněji přístupné krajině trvale 
zůstane jako hostinský. V létě k němu začali jezditi známí pánů od stavby tunelu i rodiny Šebkovy, kteří brzy rozhlásili dále, jak je tam 
krásný a příjemný pobyt a nemálo přispěl k populárnosti Otce Prokopa výše uvedený srdečný feuilloton Nerudův.

Přijel jsem na Špičák ponejprv před 30 lety (z Prahy na kole) a již tehdy jsem seznal kouzlo osobnosti Otcovy. Nikdo z návštěvníků, 
Špičáku nezapomene na příjemný pobyt u primitivních stolů ve stínu vysokých smrků před „Prokopárnou“, jak Otec chodil od hosta  
k hostu; u jednoho stolu vyprávěl, jak bylo ve Volyni a okolí za starých časů před rokem 1848, u jiného si rád zapolitisoval, ale nejraději 
měl hosty, jimž scházel třetí k „dardičce“.

Bylo-li u Otce Prokopa v létě a na podzim krásně, bylo tam teskno v zimě, kdy cesty byly zaváty a v lesích bylo na několik metrů. Teprve 
když hr. Jan Harrach zavedl norské lyže do Čech, stala se Šumava i v zimě přístupnou.

O vánocích roku 1848 pozval nás několik přátel dr. Prokop syn na pobyt k otci. Bylo nás jenom pět, byli jsme základem oné četné 
společnosti zimních sportovců, již se letos o Hromnicích hemžilo kolem dvou set okolními lesy. Ale jak milý byl tehdy pobyt v útulných 
místnostech staré „Prokopárny“, jak skvěle pečovala o nás „paní teta“ když jsme po celodenním „dření“ na lyžích vymrzlí, hladoví  
i žízniví zapadli na pohodlné kanape v teplé jídelně. Po ukončených hodech rádi jsme Otci Prokopovi zazpívali jeho oblíbenou píseň  
„O tabáčku“, při čemž kouřil svou dýmku a odložil svou oblíbenou četbu. Rád četl list Čechů vídeňských, neboť, jak říkával: „Ti jsou tam 
zrovna tak ve vosím hnízdě jako já“.

Milí sousedé druhé národnosti nemilovali totiž Otce Prokopa, který postavil jakousi českou baštu uprostřed „německé“ Šumavy a mimo 
to mu záviděli, že se mu tam dobře daří. Nejvíce ztrpčoval Otci Prokopovi pobyt na Špičáku známý přítel šumavských sedláků, kdysi 
syn „pravého staročeského zemana“, který mu znemožnil koupi okolních pozemků slovy: „Sie dürfen die Wiese nicht kaufen – weil Sie  
der Prokop sind!“

Nebylo divu, že před několika lety bylo Otci Prokopovi vyhrožováno, že mu jeho chalupa bude zapálena nebo demolována.  
Ale Otec Prokop svou povahou houževnatou všemu tomu odolal, a s nenávistí protivníků národních rostla jeho obliba u nás Čechů.

Sportovník dr. Brown oslavil v pamětní knize na Špičáku skvělé vlastnosti Otce Prokopa verši, z nichž jeden zní : „Na Šumavě – to Vám 
každý poví – vedou všecky cesty k Prokopovi“.

Loučím se s těmito řádky s Otcem Prokopem, k němuž mne pojilo dlouholeté, upřímné přátelství.

Až přijdete do tamější krajiny, neopomeňte položiti kvítek z okolních luhů na hrob, do něhož dnes Otce Prokopa na hřbitově ukládají.

Ing. Josef Růžička, Plzeň
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SOUTĚŽÍME! 
Přineste tuto vyluštěnou stránku do infocentra (ul. 1. Máje 12 - vhoďte do schránky nejpozději do 31. 3. 2024) a můžete vyhrát věcnou cenu, naši Železno-
rudskou čepici, nebo čelenku dle vlastního výběru. Stačí vyplnit jméno a telefonní číslo, abychom výherce mohli kontaktovat. Přejeme hodně štěstí.

JMÉNO a PŘÍJMENÍ: ..................................................             TELEFONNÍ ČÍSLO: .................................................

Kůrovce, tedy lýkožrouta smrkového, není třeba představovat. Malinký brouk, který dokáže způsobit obrovské 
škody v lesích. Devastace stromu vzniká ve chvíli, kdy se kůrovec zavrtá do kůry a začne narušovat (tajenka) 
stromu.
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KALENDÁŘNÍ PŘEHLED AKCÍ – JARO 2024

KRÁTKODOBÉ AKCE

TERMÍN NÁZEV AKCE POŘADATEL, MÍSTO KONTAKT

21. 3.
18:00

Příběhy šumavských křížků
Přednáška Stanislava Schneedorfa o obnově šumavských křížků a kapliček v oblasti
česko – bavorského pomezí

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

26. 3.
13:00

Velikonoční tvořivá dílna pro seniory
Přijďte si vyrobit velikonoční dekoraci – ve spolupráci s Charitou Sušice

Město Železná Ruda
Přednáškový sál v infocentru

737 599 677
Mirka Frenzlová

4. 4.
17:00, 19:30

Promítání filmů v Environmentálním centru
Výběr filmů závisí na hlasování z předchozího promítání

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

5. 4.
18:00

Vernisáž výstavy Malujeme pro radost II.
Zahájení druhé výstavy železnorudských výtvarnic pod vedením Jitky Chaloupkové

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

6. 4. – 7. 4. Ukliďme Železnorudsko
Pytle a rukavice k vyzvednutí od 1. 4. v ITC ŽR a v krámku v Hojsově Stráži

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

18. 4.
10:00, 17:00

Expediční kamera
Zažij dobrodružství na plátně aneb 14. mezinárodní filmový festival o cestování

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

25. 4.
17:00

Jaro přilétá aneb pohledy do ptačího světa
Přednáška Ing. A. Gibiše – povídání o přírodě, a zvláště o pozorování ptáků na Klatovsku

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

DLOUHODOBÉ AKCE

TERMÍN NÁZEV AKCE POŘADATEL, MÍSTO KONTAKT

2. 12. 2023 –
31. 10. 2024

Svět železnic pro malé i velké
Výstava vláčků různých barev a velikostí, zvukové a kouřové efekty, mobilní zahradní 
železnice a další překvapení…

Muzeum Šumavy v Železné 
Rudě

376 397 319
i.vilisova@muzeumsumavy.cz

6. 4. - 31. 5.
Malujeme pro radost II.
Výstava obrazů různými technikami od železnorudských výtvarnic pod vedením Jitky 
Chaloupkové bude zahájena vernisáží 5. 4. od 18:00

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

  

KALENDÁŘNÍ PŘEHLED AKCÍ – ZIMA 2024

KRÁTKODOBÉ AKCE

TERMÍN NÁZEV AKCE POŘADATEL, MÍSTO KONTAKT
10. 2.
12:15

Masopustní veselí s průvodem
Sraz u městského úřadu ve 12:15.

Železnorudský FS Hořec a Hořeček
Železná Ruda

731 419 896
horec.horecek@gmail.com

10. 2.
15:00

Maškarní ples pro děti
Navazuje na masopustní průvod. Ples je plný zábavy a soutěží pro děti.

Spolek rodičů, dětí a přátel školy
Aula ZŠ v Železné Rudě

734 436 780

10. 2.
11:00

Zlatá lyže Šumavy 2024
60. ročník veřejného závodu v běhu na lyžích – štafety smíšených dvojic (trojic)

SPORT CLUB PLZEŇ, z. s.
Běžecký areál Belveder

723 963 291

11. 2.
11:00

Belvederská lyže
Veřejný závod v běhu na lyžích s hromadným startem

TJ TATRAN Železná Ruda
Běžecký areál Belveder

724 996 924

14. 2.
8:30 – 17:30

Jak na tablet a chytrý mobilní telefon
Seminář pro seniory ve spolupráci s Moudrou sovičkou

Město Železná Ruda
Přednáškový sál EC

737 599 677

15. 2.
18:00

Pyrenejský poloostrov 1998 aneb až na konec světa
Cestovatelská přednáška Ing. Jaroslava Neužila

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

17. 2.
18:00

Beseda o skialpinismu a povídání z Himalájí a Patagonie
Povídání s horským vůdcem Radoslavem Grohem

HUDY Plzeň
 ITC a EC Železná Ruda

604 713 465

17. 2.
19:00

Sobotní koncert na Bohemce - Zrcadla
Folkrock s hosty - Mário a Šerpa

Restaurace Hotel Bohemia
Špičák

606 226 127

22. 2.
18:00

Turistické cíle za humny – Bavorský les
Přednáška fotografa Jakuba Kasla vás pozve na zajímavá místa v blízkosti Železné Rudy

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

7. 3.
17:00, 19:30

Promítání filmů v Environmentálním centru
Výběr filmů závisí na hlasování z předchozího promítání

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

16.3.
14:00

Jízda přes louži
Zábavný přejezd vodní plochy na lyžích pro širokou veřejnost

SKI&BIKE Špičák
376 397 167
info@spicak.cz

16. 3.
14:00

Šumavský pohárek – závěrečný
Veřejný lyžařský závod v obřím slalomu (předžáci, žáci), večerní závod s ohňostrojem

SK ARNIKA
SKI&BIKE Špičák – Spodní šance

 sel.sro@seznam.cz

21. 3.
18:00

Příběhy šumavských křížků
Přednáška Stanislava Schneedorfa o obnově šumavských křížků a kapliček v oblasti 
česko – bavorského pomezí

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz

DLOUHODOBÉ AKCE

TERMÍN NÁZEV AKCE POŘADATEL, MÍSTO KONTAKT

2. 12. 2023 –
31. 10. 2024

Svět železnic pro malé i velké
Výstava vláčků různých barev a velikostí, zvukové a kouřové efekty, mobilní zahradní 
železnice a další překvapení…

Muzeum Šumavy v Železné 
Rudě

376 397 319
i.vilisova@muzeumsumavy.cz

5. 1. - 29. 3. Železnorudsko v hledáčku fotoaparátu
Výstava fotografií J. Svobody

ITC a EC
Železná Ruda

376 397 033
itc@zeleznaruda.cz


